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Libocor, despre aderarea la OCDE: Simpla calitate de membru nu te face mai

dibaci; trebuie sa faci ceva pentru a merita statutul

O tara trebuie sa faca eforturi pentru a merita statutul de membru al  Organizatiei pentru Cooperare si

Dezvoltare Economica (OCDE), iar  asteptarile nu trebuie sa fie foarte ridicate pentru ca dezamagirile ar 

putea sa fie proportionale, a declarat, marti, economistul-sef al BRD,  Florian Libocor, la o conferinta de

specialitate.

"Este absolut exceptional si extraordinar ca vom deveni membri ai OCDE.  La fel a fost si înainte de a veni

membri ai Uniunii Europene. Ce vreau  sa spun este ca simpla calitate de membru nu te face nici mai dibaci,  nici

mai împiedicat. Trebuie sa faci ceva pentru a merita statutul  acesta. (...) Se vorbeste despre adoptarea monedei

europene ca fiind un  proces relativ greu. Problema nu este sa o adopti, problema este sa poti  sa o sustii. Nu e ca si

când cineva îti da o bicicleta: du-te si te  plimba cu ea! Trebuie sa sustii moneda aia. Ca sa poti sa stai la masa 

activ, nu doar sa ocupi un loc, trebuie sa te dezvolti, trebuie sa  întelegi ce se întâmpla în jurul tau, trebuie sa

asculti, trebuie sa fii  proactiv. Sunt clisee, dar toate lucrurile acestea le spun în sensul de  a sublinia ca ar trebui sa

fim un pic mai precauti si sa nu avem  asteptari extraordinar de înalte. În masura în care ele vor fi foarte  înalte,

dezamagirile vor fi proportionale atunci când nu vom reusi sa  atingem asteptarile", a mentionat Florian Libocor, la

editia a V-a a  Forumului Economic Român, organizat de FinMedia si publicatia Piata  Financiara.

Pe de alta parte, el a subliniat ca încadrarea într-un deficit bugetar  de 3% pentru respectarea criteriului de la

Maastricht nu reprezinta  "expresia vreunei performante bugetare".

"3% deficit bugetar, respectarea criteriului Maastrich, nu este expresia  vreunei performante bugetare, este expresia

maximumului de  neperformanta bugetara acceptat de catre Comisia Europeana. A spune ca  avem 3% si suntem

performanti este o greseala. Performanta începe de la  echilibru, adica de la zero deficit si merge spre plus. Am

observat si  noi o temperare a costului prin reducere dobânzii de politica monetara.  Asteptarile sunt ca aceste

demersuri sau taieri sa continue. Din nou  spun, sa fim putin mai precauti. Ele pot sa continue în masura în care 

pot sa fie justificate. Însa, din ce am observat, si nu e opinia mea de  data asta, în mediul economic se discuta

despre un an nu neaparat usor,  anul viitor, mai ales daca va creste fiscalitatea, mai ales daca va  creste TVA.

Potrivit acestuia, cresterea acestei taxei în orice economie "loveste în primul rând persoanele cu venit scazut".

"Nu se poate discuta despre calitatea de redistributivitate a TVA. De  unde se mai pot scoate resurse? Din bugetele

locale. Faptul ca  autoritatile locale pot sa dispuna, oarecum discretionar, de resurse si  au libertatea prin lege sa

majoreze taxele locale cu 50%/an ar însemna  ca acele autoritati locale nu mai trebuie sa vina la mijlocul anului 

catre bugetul central sa ceara fonduri suplimentare. Din ce am observat  în ultimii 10 ani, consecinta acestei

libertati de a modifica taxarea a  fost cresterea costurilor fixe la nivelul autoritatilor locale, adica  salarii, ori nu

cred ca este neaparat întelept. Nu este o critica, este o  opinie constructiva. Însa, daca nimeni nu mai spune

niciodata ca avem o  problema, nimeni nu va accepta ca avem o problema - si vom continua sa  fim absolut fericiti

ca nu avem nicio problema", a adaugat economistul.

Totodata, el a facut referire la veniturile bugetare colectate,  precizând ca acestea nu au depasit niciodata nivelul de

33-34% din PIB,  indiferent de cine a fost la conducere, coalitii de dreapta sau de  stânga.

"În ceea ce priveste TVA, nu conteaza cât de mare este taxa, nu conteaza  cât de mult o scadem sau o crestem,

unde suntem acum, conteaza cum  colectam. Am fost în afara UE, în afara NATO, am fost condusi de  coalitii de

stânga, de dreapta. Noi n-am colectat niciodata taxele,  veniturile bugetare la un nivel mai mare de 33-34% din

PIB. Niciodata,  indiferent de cine am fost condusi ca Guvern sau orientare politica,  ceea ce ma face sa cred, la
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modul cel mai sincer, ca problema este  colectarea, nu nivelul taxei. O crestere a taxarii - si asta o spun  manualele,

nu este opinia mea - nu aduce implicit o majorare a gradului  de colectare, nu doar în România, nicaieri, pentru ca

exista o prima  reactie a mediului de afaceri, de aparare - si se încearca evitarea:  optimizari fiscale sau ce o mai fi

pe acolo. Se gasesc solutii pentru  asta, slava Domnului. Sa nu va imaginati ca doar autoritatile au idei,  ci si

mediul de afaceri are idei si cauta sa se apere. Şi nu e de  condamnat, este absolut firesc sa se întâmple asa", a

adaugat Libocor.

Pe de alta parte, el a subliniat ca moneda nationala în termeni reali este supraapreciata.

"S-a discutat despre posibilitatea depasirii nivelului de 5 lei a  cursului de schimb, sa fie 5,03 - 5,04. Este absolut

posibil, nu este  absolut deloc imposibil, ca sa ma joc cu cuvintele, însa hai sa  întelegem ca, în termeni reali,

moneda nationala este supraapreciata.  Daca ma uit doar la deficitul extern, expresia schimburilor comerciale,  nu

pot sa explic credibil aceasta apreciere a cursului în termeni reali.  Cursul se apreciaza în momentul în care ai

export, încasezi valuta  samd, ori noi avem deficit acolo, deci noi platim mai mult decât  încasam. Avem un deficit

de 7% de acolo, cu 7% din PIB, 14-15% doar din  cele 2 deficite gemene, de finantat. (...) Va dau un exemplu. Sa

stiti  ca, în momentul de fata, vrând nevrând platiti un euro cu peste cinci  lei în toata zona de utilitati. Toate

facturile sunt echivalent euro, pe  care vi le încaseaza cineva la 5 virgula ceva. Puteti sa va uitati pe  facturi.

Depasirea acestui prag de 5 lei este un lucru firesc. N-ar fi  firesc daca am vedea cursul acela batut în cuie la 4,93

sau cinci sau  cât o fi", a adaugat economistul.
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